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Irgalom - irgalmasság
	 Szent	Fausztina	nővér	naplója	alapján	Jézus	ezt	mondta:	„Menekül-
jetek	irgalmam	forrásához”.	Az	irgalmasság	Istene	reményt	adó	válasz	
az	emberi	elesettség	segélykiáltására.	

	 Az	ítélő	Isten	szigorú	vonásai	az	Újszövetségben	váltanak	át	a	szeretet	Iste-
nének	képmására,	bár	az	Ószövetség	üzenete	is	visszhangzik	Isten	irgalmától.	A	
szeretet	alapvető	jellemzője:	az	irgalom,	a	könyörület,	a	megbocsátás.	Még	a	po-
gány	vallások	áldozatbemutatásai	is	az	isteni	irgalom	kiesdésének	cselekményei.	
Az	emberi	állapot	egyik	jellemzője	az	elesettség,	az	elbukott	állapot.	A	Magas-
ságbeli	 Istent	megtagadhatja	a	kételkedő	ember,	és	az	áldozat	hatékonyságát	 is	
megkérdőjelezheti.	Valaki	egyszer	ezt	mondta:	„Nem	tudom,	hogy	van-e	Isten,	de	
azt	tudom,	hogy	az	ember	Istenhez	kiáltó	lény”.
	 A	Szentírásban	gyakran	fordul	elő	az	„irgalom”	főneve,	vagy	a	„megkönyö-
rülni”	ige.	Isten	„megtestesült”	irgalmát	Jézus	Krisztusban	tapasztaljuk.	Ő	Isten	
irgalmának	nagykövete	számunkra:	„Atyám,	bocsáss	meg	nekik,	mert	nem	tud-
ják,	hogy	mit	 cselekszenek”.	Nem	felejtjük	az	 irgalmas	 szamaritánus	példabe-
szédét	és	az	evangéliumi	utalást:	„megesett	rajtuk	a	szíve”.	Meglepő	azonban,	
bár	a	szeretet	az	irgalom	forrása,	mégis	jóval	többször	esik	szó	a	Bibliában	Isten	
irgalmáról,	mint	magáról	a	szeretetről.	Az	is	meglepő,	hogy	Isten	irgalma	erőseb-
ben	kapcsolódik	az	igazsághoz,	mint	a	szeretethez,	bár	János	apostol	nem	hagy	

kétséget	afelől,	hogy	Isten	szeretete	csak	azokban	lakik,	akik	gyakorolják	
az	irgalmasságot	(	vö.	1Jn	3,	16-17).	
					Az	emberben	nehezen	fér	meg	a	kettő:	irgalmasság	–	igazság.	Hiszen	
jellemző	probléma,	hogy	igazságosak	legyünk-e,	vagy	irgalmasok.	Igaz-
ságosság	és	irgalom	valójában	egymásra	szorul.	Az	igazságosság	szigo-
rúbb	vonásait	enyhíti	az	irgalom.	Az	irgalom	viszont	nem	szakadhat	el	az	
igazságosságtól, amely összeköti azt a szeretettel. 
					Isten	irgalma	azt	jelenti,	hogy	megkönyörül	az	ő	népén.	Az	isteni	irga-
lom	legnagyobb	jele	kétségtelenül	a	megváltás,	de	ott	van	Isten	egyetemes	
üdvözítő	szándéka	is.	Mindig	oda	jutunk,	hogy	Isten	a	teremtésben	elen-
gedi	az	embert	a	maga	útjára,	mert	szabadságot	adott	neki,	azzal	együtt	is,	
hogy	teremtménye	eltéved.	A	tékozló	fiú	atyja	is	elengedi	fiát.	Amikor	a	
tékozló	fiú	rádöbben	eltévedt	voltára,	és	mély	bűnbánattal	hazaindul,	atyja	
visszafogadja,	sőt	„eléje	fut”.	Irgalma	olyan	túláradó,	hogy	az	Evangéli-
um	jó	hírének	alapvető	üzenete	ez	számunkra.
     „Boldogok	az	irgalmasok,	mert	nekik	is	irgalmaznak”(Mt	5,7).	Az	
Úr	Jézus	ebben	a	mondatban	külön	is	kér	bennünket	az	irgalmasság	meg-
élésére,	megtételére	 felebarátaink	 iránt.	 	 Ha	mások	 iránt	 nem	 vagyunk	
irgalmasok,	akkor	hogyan	remélheti	az	ember	Isten	irgalmasságát?	Jézus	
boldogságmondását	 így	 lehetne	körülírni:	„Aki	 irgalmasságot	nyert	 Is-
tentől,	az	olyan	boldog,	hogy	a	boldogság	irgalmassá	teszi	mások	iránt”. 
Amint	bűneink	bocsánata	és	az	örök	élet	ígérete	által	elnyertük	Isten	ir-
galmasságát,	 úgy	 mi	 is	 legyünk	 mások	 irányában	 irgalmasok.	Amikor	
pedig	irgalmasságot	tanúsítunk,	nemcsak	irgalmasságot	nyerünk,	hanem	
boldogságra	is	találunk.

Stróber László plébánosIrgalmas	Jézus



	 Az	előkészületekről	és	a	megvalósulás	 folyamatá-
ról	beszélgettünk	-	dr.	Varga	Péter	és	dr.	Sipos	János	
főszervezőkkel.

ÜH:	 2023.	 szeptember	 8-9-én	 emlékezhetünk	meg	 az	
1948-as	Mária-év	zalaegerszegi	eseményeiről.	Kétnapos	
programmal	készülnek	közösen	a	zalaegerszegi	plébáni-
ák.	A	szórólap	alapján	nagyon	színes,	változatos	progra-
mok	lesznek.	Szervezőként	mire	akarjátok	felhívni	a	fi-
gyelmet?	Mi	volt	a	jelentősége	az	1948-as	Mária-évnek?

VP:	A	Családkapocs	Keresztény	Kulturális	Egyesület	karol-
ta	fel	e	napok	felelevenítésének	a	gondolatát.	Akkoriban	a	
zalaiak	számára	nagyon	fontosak	voltak	a	75	évvel	ezelőtt	
történtek,	hiszen	az	1948	szeptemberében	tartott	két	napos	
kongresszus	volt	a	katolikus	Zala	utolsó	nagy	lobbanása	35	
ezer	ember,	és	a	teljes	püspöki	kar	részvétételével.	A	Magyar	
Kurír	 helyszíni	 tudósításából	 tudjuk,	 hogy	 a	 zalaegerszegi	
esemény	kiemelkedett	a	magyarországi	Boldogasszony	Év	
programjaiból,	mivel	annak	ellenére,	hogy	Kisboldogasszony	
napja	már	nem	volt	munkaszüneti	nap,	mégis	sok	ezren	za-
rándokoltak	el	a	rendezvényre.		Dr.	Galambos	Miklós	plébá-
nos,	aki	Mindszenty	utódja	volt	a	zalaegerszegi	Mária	Mag-
dolna	Plébánián,	óriási	munkát	végzett!	Csak,	hogy	néhány	
érdekességet	kiemeljek:	Mindszenty	érkezését	ezer	biciklis	
várta	 a	 város	 határában,	 300	 szeretetmáglya	 égett	 a	 Zala-

egerszeget	 körülve-
vő	dombokon,	illetve	
a	több	ezer	zarándok	
nagy részét el kellett 
szállásolni házaknál. 

ÜH:	 Úgy	 tudom,	
tőled	 származik	 a	
kongresszus	 évfor-
dulója	 megünneplé-
sének	 és	 felelevení-
tésének	 gondolata.	
Hogyan	 és	 honnan	
jött	az	ötlet?

SJ:	Többször	hallottam	a	régiektől	az	1948-as	rendezvény-
ről.	 Egyik	 nagymamám	 részt	 is	 vett	 rajta.	A	 korabeli	 be-
számolók	alapján	hatalmas	élmény	volt	a	hívek	számára	az	
1948-as	 Zalai	Mária	 Kongresszus.	Már	 akkor	 gondoltam,	
hogy	 jó	 lenne	megélni,	 ha	valamilyen	 formában	újra	 teret	
adhatna	 a	 város	 egy	 ilyen	 rendezvénynek.	A	 Nemzetközi	
Eucharisztikus	Kongresszus	 több	mint	 80	 év	utáni	 sikeres	
magyarországi visszatérése is sugallta, hogy egy ilyen kis, 
helyi	 „eucharisztikus	kongresszusnak”	 is	 lehet	 létjogosult-
sága.	 És	 hol	máshol,	 mint	 Zala	 vármegyében,	 ahol	 annyi	
meghatározó	élmény	maradt	meg	a	korábbi	generációk	em-
lékezetében.	Már	a	Családkapocs	Egyesület	alakulásakor	is	
pedzegettem	 a	 75.	 évforduló	 kapcsán	 valamilyen	megem-
lékezés	 lehetőségét.	Az	egyesületünk	vezetése	pedig	 teljes	
mellszélességgel	a	kezdeményezés	mellé	állt,	és	Varga	Pé-
terrel,	aki	behatóan	kutatta	az	1948-as	főszervező	Galambos	
Miklós	plébános	életútját,	és	rendkívül	elkötelezett,	nekilát-
tunk a szervezésnek.

ÜH:	Mit	tudunk	az	akkori	programokról?

VP:	 A	 Zalai	 Mária	 Kongresszus	 1948.	 szeptember	 7-ére	
és	8-ára	esett	 a	Mária-év	őszi	ünnepségsorozatának	nyitó-
ünnepeként.	A	Mária-év	 korábban,	 1947.	 augusztus	 15-én	
kezdődött	Esztergomban.	Mindszenty	bíboros	a	háború	után	
Kanadában,	az	ottawai	Mária	Világkongresszuson	vett	részt,	
és	 ennek	 hatására	 hirdette	 meg	 a	 Boldogasszony	 Évet.	A	
zalaegerszegi	eseményekről	pontos	 leírással	 rendelkezünk:	
a	nagytemplomban	 tartott	ünnepélyes	Veni	Sancte	után	„a	
zuhogó	eső	és	 az	 egyre	 erősbödő	 szélvész	dacára	 tízezrek	
vettek	részt”	a	körmeneten,	amely	a	főplébániától	a	feren-
ces	templomba	kísérte	a	Veszprémből	hozott	Szent	Margit-
ereklyét.	Este	fél	tízkor	félórás	harangzúgás	és	a	környező	
dombokon	300	szeretetmáglya	fellobbanása	köszöntötte	az	
ünnepet.	Ezt	követően	külön	a	férfiaknak	és	a	nőknek	volt	
hódolat	az	ereklyék	előtt,	ezt	éjféltől	hajnalig	tartó	szentség-
imádás és szentmisék követték.
Másnap,	szeptember	8-án	kezdődött	az	igazi	nagy	ünnepség,	
amelyen	 jelen	voltak	a	korábban	érkezett	püspökök,	 rend-
főnökök,	a	premontrei	prépost	és	a	zalavári	apát	is.	Kilenc-
kor	érkezett	Mindszenty	bíboros,	aki	szentmisét	celebrált	a	
főtéren	 (Széchenyi-tér)	 emelt	 szabadtéri	 oltárnál.	A	 szent-
mise	 után	 ugyanitt	 megkezdődött	 a	 Mária	 Kongresszus.																				
A	szónokok	–	hangerősítő	berendezések	hiányában	–	a	plé-
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bánia	erkélyéről	beszéltek	a	főtéren	és	a	környező	utcákban	
összegyűlt	tömegnek.	
Délben	a	bíboros	fogadta	egykori	híveit	a	plébánia	udvarán.	
Ezt	követően	a	 ferences	 templomtól	körmenet	 indult	a	 fő-
térre	az	ereklyékkel	és	a	búcsúszentlászlói	Mária	szoborral	
az	élen.	Az	ünnepség	lezárásaként	a	hívők	elénekelték	a	Te	
Deumot.	A	zalaegerszegi	ünnepségnek	hivatalos	himnuszt	is	
komponáltak	„Zalai	Mária	himnusz”	címen,	amelyet	a	mai	
napig	énekelünk,	ez	a	Dombos	Zala	kezdetű	dal.

ÜH:	Hogyan	viszonyult	az	állam	a	katolikus	egyházi	
eseményhez?

VP:	Akadályozta,	 ahogyan	 csak	 tudta.	Az	MDP,	 vagyis	 a	
Magyar	Dolgozók	Pártja	helyi	szervezete	nagy	erőket	moz-
gósított	az	egész	vármegye	területéről,	hogy	lehetőség	sze-
rint	minél	több	ember	eljövetelét	megakadályozzák.	Éppen	
szeptember	8-ára	rendezték	a	vármegyében	a	15	holdon	fe-
lüli	gazdák	elszámoltatását.	A	falvakban	gazdaasszony	kiál-
lításokat	szerveztek,	korlátozták	a	vasúti	szerelvények	szá-
mát,	a	városba	vezető	utakon	pedig	lóvizsgálatokat	tartottak	
a	szekerek	bejövetelének	megakadályozására.	Zalaegersze-
gen	ifjúsági	sportnapot	szerveztek	Papp	László	részvételé-
vel,	amellyel	a	férfiakat,	fiúkat	kívánták	elcsábítani	a	katoli-
kus	egyház	programjairól.	A	szabotálás	egyik	legfontosabb	
eleme	az	volt,	hogy	480	agitátort	vetettek	be	a	tömegbe	való	
beépülés	és	bomlasztás	céljából.	Egy	másik	jelentősebb	in-
tézkedésként	betiltották	a	hangerősítő	eszközök	használatát,	
amellyel	a	beszédeket	nem	halló	tömeg	felbomlását	kíván-
ták	előidézni.

ÜH:	Mit	gondoltok,	mit	adhatott	az	embereknek	1948-
ban	ez	a	két	nap?

VP:	Ugye	ekkor	már	elkezdődött	az	egyházi	iskolák	államo-
sítása,	a	hitoktatás	ellehetetlenítése,	de	még	a	Mindszenty-
per	előtt	vagyunk,	még	nem	tartóztatták	le	a	bíboros	atyát,	
ez	ugyanezen	év	decemberében,	tehát	pár	hónappal	később	
történt	meg.	A	hívők	ekkor	még	kifejezhették	az	egyházhoz	
való	ragaszkodásukat.	Ez	szerintem	egy	óriási	közösségi	él-
mény	lehetett,	ami	sok	embernek	erőt	adott	a	későbbi	meg-
próbáltatások	elviseléséhez.	Ahogy	az	akkori	szombathelyi	
püspök,	Kovács	Sándor	megfogalmazta:	 „Annyi	 nehézség	
ellenére	is	oly	nagyszámú	hívő	jött	össze	és	olyan	hősi	hit-
vallást	tett,	amely	legszebb	eredménye	a	Mária-napoknak.”	

ÜH:	Milyen	programokra	számíthatunk?

VP:	Szeptember	8-án,	pénteken	este	18:00	órakor	a	ferences	
templomban	a	Veni	Sancte	szentmisét	dr.	Udvardy	György	
érsek	 mutatja	 be,	 majd	 a	 vezetésével	 fáklyás	 menetben	 a	
kertvárosi	 templomhoz	 zarándokolunk,	 ahol	Varga	 László	
püspök	tart	egy	beszédet	és	ereklyék	előtt	lesz	tiszteletadás,	
majd	hajnalig	tartó	szentségimádás.		A	szervezés	során	több	

nehézséggel	 is	 szembe-
sültünk,	 amit	 próbáltunk	
az	esemény	javára	fordíta-
ni. Az egyik az volt, hogy 
ezen	 a	hétvégén	 fesztivál	
lesz Zalaegerszegen, így 
a	 fő	 utca	 átalakul	 egy	
rendezvényhelyszínné. A 
közös	 pontot	 úgy	 talál-
tuk	 meg	 a	 szervezőkkel,	
hogy a nagytemplomnál 
levő	 színpadon	 -	 ahol	 a	
fesztivál	 ideje	 alatt	 kon-
certek	 zajlanak	 -	 lesz	
Székely	 püspök	 úr	 ün-
nepi	 szentmiséje	 szom-
baton	 09:30	 órakor.	 Ezt	
követően	 a	 nagytemp-
lomban	 lesz	 Lőkösházi	
Mária	operaénekesnő	„Ave	Maria”	című	előadása.	Ez	után	
a	Mindszentyneumban	lesznek	különböző	előadások,	termé-
szetesen	középpontban	Máriával.	Tamás	 József	 atya	 fog	 a	
világ	különböző	 részein	 történt	Mária	 jelenésekről	beszél-
ni,	Márfi	Gyula	érsek	atya	a	Mária	dogmákról	tart	előadást.	
A	magyar	Schönstatt	Mozgalom	vezetői	a	hétköznapokban	
megélt	máriás	lelkületről	osztják	meg	a	gondolataikat,	én	a	
75	 évvel	 ezelőtti	 eseményeket	 idézem	 fel.	A	19:00	órakor	
kezdődő	 Te	 Deum	 szentmisét	 dr.	 Márfi	 Gyula	 érsek	 atya	
mutatja	be,	majd	az	esemény	zárásaként	és	csúcspontjaként	
20:00	órától	bemutatásra	kerül	a	nagytemplomban	Tolcsvay	
László	Mária	evangéliuma	című	oratórikus	műve	a	Rotunda	
Énekegyüttes	részvételével.	A	programsorozat	egyébként	a	
Szombathelyi	Egyházmegye	és	a	Mária	Magdolna	plébánia	
pénzügyi	 támogatásával,	 jelentős	 magánadományokból	 a	
Családkapocs	Egyesület	szervezésében	valósul	meg.

ÜH:	Miért	éreztétek	fontosnak,	hogy	erről	az	1948-as	
eseményről	megemlékezzetek?

VP:	Hogy	Kovács	püspök	gondolataival	folytassam:	Crevit	
semper	in	persecutione	Ecclesia,	in	pace	decrevit!,	azaz:	az	
Egyház	az	üldözések	idején	erősödött,	a	békében	gyengült!	
Egyrészt	érdekel,	hogy	egy	hasonlóan	nagyszabású,	ugyan-
akkor	a	21.	századra	adaptált	esemény	mennyi	hívőt	tud	von-
zani,	másrészt	fontosnak	tartjuk,	hogy	azoknak,	akik	erre	az	
eseményre	szánják	az	idejüket	egy	közösségi	élményt	nyújt-
sunk,	amelynek	középpontjában	a	Szűzanya	van,	aki	mindig	
Jézusra mutat.

ÜH:	Hogy	látjátok,	mi	az,	ami	miatt	még	nagyon	kell	
izgulni,	mint	a	szervezés	során	az	egyik	még	 leginkább	
kérdésként	előttetek	álló	probléma	miatt?
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Az irgalmasság (lat. misericordia)
 Az irgalmasság (lat.	misericordia):	1.	Isten	tulajdonságainak	egyike.
	 2.	Erkölcsi	erény,	mely	képessé	tesz	a	segítségnyújtásra	akkor	is,	amikor	az	igazságosság	és	a	jog	
alapján	az	nem	várható	el.	Az	irgalmasság az	erkölcsileg	erősebb,	nagyobb	lehajlása	a	gyengébb-
hez,	készség	a	megbocsátásra.	Társerénye	a	szolidaritás,	a	másik	szenvedése	és	baja	iránti	részvét.	
	 1.	A	Szentírásban	 az	 irgalmasságnak	megfelelő	 ószövetségi	 kifejezés	 az	 anyai	 szeretetre	 utal,	
mely	a	méhben	hordozott	élet	védelmezésében,	gyarapításában	és	az	érte	vállalt	szenvedésben	mu-
tatkozik meg. Isten irgalmassága	hasonló	a	gyermekét	szerető	szülőhöz,	de	túl	is	szárnyal	minden	

emberi	jóságot	(Iz 49,15; Sir 18,13),	és	erősebb	az	ember	Isten	iránti	hűtlenségénél.	Az	Ószövetség	úgy	ismeri	az	irgalmas-
ságot,	mint	a	próféták	által	követelt	emberi	magatartást	(Oz 6,6). 
	 2.	Az	 irgalmasság mint keresztény alapmagatartás. Az irgalmasság	a	keresztény	lét	központja.	A	Szentírás	gyakori	
figyelmeztetése	az	irgalmasságra Isten irgalmasságára	hivatkozik.	A	keresztény	ember	irgalmasságának	alapja	és	példája	
Isten	Jézus	Krisztusban	megtapasztalható,	megelőlegezett	szeretete.	A	Jézussal	találkozó	ember	megtapasztalja,	hogy	Isten	
elfogadja	és	szereti	őt.	A	bűnösöknek,	akik	a	törvény	alapján	semmit	sem	remélhetnek	Istentől,	Isten	irgalmassága	az	új	
élet	alapja	(Lk 19,1-10; Jn 8,1-11).	Az	isteni	irgalmasság	meg	nem	érdemelt,	egyedül	a	szereteten	alapuló	ajándéka,	hogy	
irgalmasságra	késztet	a	felebarát	iránt	(Ef 2,4-9; 4,32; Kol 3,12).	„Legyetek	irgalmasok,	amint	a	ti	mennyei	Atyátok	is	
irgalmas!”	(Lk 6,36). 

Magyar Katolikus Lexikon 

	 „Erről	van	egy	mese.	Ez	egy	férfiről	szól,	akit	a	felesége	megcsal.	Amikor	látja,	mert	tetten	éri	a	
feleségét,	akkor	egyszer	csak	hihetetlenül	sebes	 lesz	a	szíve.	Próbál	megbocsátani	a	feleségének,	
de	minden	alkalommal,	amikor	a	feleségére	úgy	tekint,	hogy	-	ő	az,	aki	megcsalt	engem	-,	jön	egy	
angyal	és	egy	követ	dob	a	szívébe.	Így	telnek	el	a	napok,	a	hetek,	a	hónapok	és	az	évek,	és	amikor	
a	férfi	mindig	úgy	gondol	a	feleségére,	hogy	-	te,	aki	megcsaltál	engem	-,	jön	az	az	angyal	és	egy	
követ	dob	a	szívére,	pont	oda,	ahol	a	seb	van.	Amikor	az	illetőnek	olyan	nehéz	lesz	a	szíve,	hogy	nem	
tud	vele	élni,	akkor	egyszer	csak	megszólítja	ezt	az	angyalt,	és	könyörgőre	fogja.	Azt	mondja:	-	Kö-

nyörgöm	neked,	ne	dobj	több	követ	a	szívemre,	mert	nem	bírom!	Hogyan	tudnék	ettől	a	rohadt	sok	kőtől	megszabadulni?	
Erre	az	angyal	azt	mondja:	-	Nagyon	egyszerűen.	Amikor	a	feleségedre	gondolsz,	akkor	ne	úgy	gondolj	rá,	hogy	ő	az,	aki	
megcsalt	engem,	hanem	úgy	gondolj	rá,	hogy	ő	az,	akit	valamikor	nagyon	szerettem.	Mindig,	amikor	így	gondolsz	rá,	akkor	
jövök,	és	egy	követ	leveszek	a	szívedről.	-	A	történetet	nem	fejezem	be.”

Pál Feri atya

„Az	Isten	felé	vezető	úton	a	legnagyobb	akadályt	azt	jelenti,	ha	nem	tudunk	megbocsátani.	Mind-
nyájan	ismerünk	olyanokat,	akiket	évekkel	ezelőtt	megsértettek,	akiket	igazságtalanság	ért,	akiket	
üldöztek	vagy	tönkretettek,	és	akik	sohasem	tudtak	felülemelkedni	kapott	sebeiken.	Sokat	szenved-
tek	 ezek	miatt	 a	 bántalmak	miatt.	Félelemmel,	 fájdalommal	 és	 kétségbeesve,	 vádlón,	 gyűlölettel	
vagy	önsajnálattal	mesélik	el	újra	és	újra	elszenvedett	dolgaikat.	Gyakran	megkeseredtek	és	ellen-
ségesek	vagy	letörtek	és	mélabúsak	lesznek.	Ha	sebeiket	egy	ideig	eltakarják,	ez	csak	a	látszat.		A	
hegek	alatt	tovább	üszkösödik.	Súlyos	sérüléseik	nem	tudnak	begyógyulni,	mert	nem	elfogadással	
és	szeretettel	viselik	el	őket.	Nem	minden	lesz	megváltva,	amit	elszenvedtünk.	Csak	amit	szeretettel	
és	megbocsátással	szenvedünk	el,	az	gyógyul	meg.	Számtalan	ember	hordoz	be	nem	gyógyult	se-
beket	a	lelkében.	Ha	nem	vagyunk	készek	legalább	a	megbocsátás	szándékát	elindítani	magunkban,	

mégannyit	járhatunk	a	templomba,	imádkozhatunk,	jámbor	könyveket	olvashatunk,	adakozhatunk	bőkezűen	a	szegények	
javára,	lelki	napokat	vagy	lelkigyakorlatokat	végezhetünk,	mindez	hiába.	Az	egész	élet	folyása	megáll,	mint	a	víz	a	duz-
zasztógát	mögött.	Igen,	a	kiengesztelődésre	való	képtelenség	olyan,	mint	egy	duzzasztógát,	amely	több	millió	tonna	vasbe-
tonnal	áll	a	szeretet	természetes	folyásával	szemben.	Ezért	meg	kell	tanulnunk	megbocsátani.	Lehetetlenség	úgy	végigélni	
életünket,	hogy	ne	kelljen	sebeket	elszenvednünk,	vagy	ne	lenne	részünk	igazságtalanságokban.		De	meg	kell	tanulnunk	
ezekkel	együtt	élni,	anélkül,	hogy	meg	szakítanánk	a	szeretet	áramlását.”

Jálics Ferenc atya

Válás	esetén	ritkán	adatik	meg	az	egyértelmű	„közös”	válás.	Általában	az	egyik	fél	jobban	csalódott,	
haragos,	megbántott.	Az	AVE	napok	segítenek	meglátni	a	kiutat,	megtalálni	az	értékeket,	és	kinyitja	
az	ajtót	az	elengedés,	és	megbocsátás	felé.	Hívőként,	Istennel	könnyebb	ezt	megtenni,	vagy	rövidebb	
lehet	az	út,	s	az	idő	múlásával	elérkezhetünk	oda,	hogy	tud	már	a	kettő	is	kéz	a	kézben	járni,	és	béke	
lesz	a	szívben.	

Martonné Lakos Klára - Emmanuel Közösség AVE (egyedülálló szülők) szolgálat
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SJ:	Eredetileg	egy	kisebb	megemlékezésre	gondoltunk,	az-
tán	ahogy	 jöttek	az	ötletek,	 jöttek	a	 támogatók,	az	elfoga-
dott	felkérések,	egyre	bátrabban	kezdtünk	gondolkodni.	Kis	
létszámmal,	 hobbiként,	 főleg	 a	 szabadidő	 terhére	 szervez-
tük	 a	programokat,	 amelyek	persze	nem	érik	 fel	 az	1948-
as rendezvény volumenét, de a partnerintézmények, mint 
a	plébániák	vagy	a	Mindszentyneum	közreműködésével	és	
segítségével	sok	ötlet	meg	tud	valósulni.	Bár	a	75	év	alatt	
a	városban	és	megyében	sok	minden	megváltozott,	a	40-es	
évekhez	képest	a	vallásgyakorlás	arányaiban	megkopott,	bí-
zunk	benne,	hogy	a	megye	arra	fogékony	lakóinak	tartalmas	
programokat,	 emlékezetes	 szentbeszédeket	 hoz	 a	 rendez-
vény. 
 

ÜH:	Mi	volt	eddig	a	legnehezebb,	legizgalmasabb,	vagy	
legpoénosabb	a	számotokra	a	szervezésben?

SJ:	Talán,	hogy	minden	végül	megvalósuló	programelemről	
lemondtunk	a	szervezés	valamilyen	fázisában.	Aztán	még-
is…	Talán	a	Szűzanya	is	segédkezett	valamelyest	a	végleges	
program	összeállításában.

ÜH:	 Hogy	 látjátok,	 vannak-e	 már	 most	 is	 érezhető	
gyümölcsei	ennek	a	kongresszusnak,	láttok-e	biztató	je-
leket	a	jövőre	nézve?	

SJ:	 Imádsággal,	 hittel,	 egymás	 bátorításával	 előrébb	 lehet	
lépni.	1948-ban	ki	kellett	állni	valami	mellett	a	fenyegető	jö-
vővel	szemben.	Európa	jövőjével	kapcsolatban	most	is	sok	a	
bizonytalanság.	Az	értékek	melletti	katolikus	kiállás	sosem	
árt,	még	ha	csak	egy	kis	rendezvényről	van	is	szó.	75	évvel	
ezelőtt	egy	politikus	sem	szólalt	fel	a	Zalai	Mária	Kongresz-
szuson,	mégis	a	korszak	 legjelentősebb	közéleti	 rendezvé-
nye	volt	a	városban.

ÜH:	Van-e	valami,	amit	szívesen	üzennétek	az	olvasók-
nak	és	a	zalaegerszegieknek?

SJ:	Valószínű,	hogy	majdnem	minden	egerszegi	katolikus	
tágabb	családjában,	felmenői	között	lehetett	olyan,	aki	jelen	
volt	az	1948-as	Zalai	Mária	Kongresszuson.	75	év	után	lép-
jenek	elődeik	nyomdokaiba!	

A riportot készítette: S.Ivancsics Evelin

Kövess engem!

	 A	Magyar	Püspöki	Konferencia	Hitoktatási	Bizott-
sága	2023.07.11-14.	között	lelkigyakorlatot	szervezett	
a	Szombathelyi	Egyházmegye	hitoktatói	számára.

	 A	programon	19	hitoktató	vett	részt,	melynek	helyszíne	
a	botfai	hűvös	kastély	volt.		Ez	a	történelmi	szempontból	is	
jelentős	épület	csodálatos	természeti	környezetben	található.	
A	sétára	hívogató	árnyas	udvar	alkalmassá	tette	a	lelkünket	
a	nyugalom	és	béke	befogadására.	Az	elmélkedések	és	a	kö-
zösségi	tevékenységek,	beszélgetések,	étkezés,	esti	progra-
mok	a	főépületben	zajlottak.	

	 A	 sok	 zöldellő	 fával,	 bokorral	 körülvett	 kastélyépület	
mellett	pedig	egy	kis	templom	húzódik	meg,	ez	volt	az	Úrral	
való	találkozás	tere.	A	Szentmise,	közös	rózsafüzér	imádko-
zás	és	a	szentségimádás	helye.	Ezen	kívül	lehetőségünk	volt	
a	templomba	bármikor	betérni,	elcsendesedni	és	egyénileg	
imádkozni.
	 A	lelkigyakorlaton	a	Szentlélekkel	való	együtt	munkál-
kodásunkat	Óra	Krisztián	 atya	 és	Pontyos	 Ildikó	 szociális	
testvér	segítette.	A	lelki	vezetőink	tematikája	meglepetése-
ket	tartogatott	számunkra.	Céljuk	az	volt,	hogy	az	első	sze-
relem	tüzét	felszítsák	a	szíveinkben.		
	 Kedden	délután	meg	 is	kezdődött	egy	egészen	különös	
utazás,	egy	közös	út	–	meglepetésként	-	Szent	Péter	apostol-
lal. 
	 Első	este	egy	eddig	szokatlan	szempontú	megközelítés-
ben	ismerhettük	meg	Péter	apostol	elhívását	a	„The	Chosen”	
című	keresztény	filmsorozatból,	mely	Jézus	életét	dolgozza	
fel.		Péter,	aki	még	sem	Péter	nem	volt,	sem	apostol,	csak	egy	
bűnös	 ember,	 egy	közülünk,	 aki	 egyedül	küzd	a	 tengeren.	
Egyedül	küzd	és	ez	nehéz,	egyedül	küzd	és	ez	eredményte-
len.	Szinte	reménytelen	helyzetben	találkozunk	egyházunk	
vezetőjével,	de	mégis	jó	ez	a	közelség,	jó	ez	a	hasonlóság,	
mert	nem	volt	más,	ő	is	csak	egy	volt	közülünk.		Aztán	törté-
nik valami, egy találkozás, egy meghívás és minden megvál-
tozik.	A	csüggedő	erőt	kap,	a	reményvesztett	célt,	az	úttalan	
ösvényre	lel.	Igen,	ez	a	találkozás	Jézussal,	annyira	fontos	
a	mi	számunkra	is!	Igen,	nyissuk	ki	a	szívünket,	mint	Péter	
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tette!	Igen,	merjünk	mi	is	válaszolni	a	hívásra	elfogadni	ki-
választottságunkat	és	kövessük	Jézust!
	 Második	 nap	 megerősített	 bennünket	 az	 elhívásban	 és	
egy	újabb	csoda	történt	velünk	a	Genezáreti-	tónál.	Jézus	ví-
zen	járva	jön	hozzánk	és	a	hit	ajándékával	mi	is	képesek	le-
szünk	Péterrel	a	vízen	járni.	Fontos	megmaradni	a	hitben	és	
elengedni,	ami	felesleges,	ami	nem	Isten	szerinti,	ami	nem	
szolgálja	az	üdvösségünket.	Felemelni	a	lelkünket	és	lélek-
ben	járni,	lélekben	és	igazságban!	Ez	az	istenkövetés	módja,	
aki	lélekben	jár,	vízen	jár!	Aki	lélekben	jár,	mást	is	tud	ve-
zetni.	Jézus	bármikor	meg	tud	menteni	bennünket,	ezért	ne	
féljünk	hozzá	menni	a	vízen	járva.
	 Haladunk	 tovább.	 Péter	 akkor	 válik	 apostollá,	 amikor	
megvallja	Krisztust,	felismeri	benne	a	megváltót.	Egy	bol-
dogság-mondás	 fakad	 ebből:	„Boldog vagy, Simon, Jónás 
fia… -Te Péter vagy, és én erre a sziklára építem egyháza-
mat”	…	Megértettük,	hogy	Isten	szól	Jézushoz	Simon	által	
és	Jézus	Péterré,	sziklává,	alapkővé	teszi	őt,	amire	az	egyház	
épül.	Isten	általunk	is	szólni	akar,	hogy	követőket	nyerjünk	
általa,	akik	Jézus	nyomába	szegődnek.
	 A	víz	után	a	hegyre	megyünk,	a	Tábor-hegyre,	ahol	Isten	
megmutatja	magát	a	 színeváltozás	helyére.	Köszönjük	Pé-
ter	apostol!	Leírhatatlan,	amit	 itt	mutatsz	meg.	 Itt	akarunk	
maradni,	örökre	veled!	De	el	kell	menni,	elmondani.	Ha	hi-
szek,	megláthatom,	ha	hisztek,	láthatjátok!	Előbb	azonban,	
jussunk	át	a	„nem	látok	mégis	hiszek”	nehéz	hegymenetén.	
A	kapaszkodón,	a	rostán,	a	tű	fokán.
	 Harmadik	nap	az	utolsó	vacsora	 termében	voltunk,	mi-
lyen	felemelő,	milyen	fájdalmas.	Valami	sejtés,	hogy	jön	a	
keserű.	De	még	nem,	még	itt	van	Jézus	velünk,	vacsorázunk,	
éneklünk,	boldogok	vagyunk,	csillog	a	szemünk,	örülünk	az	
együttlétnek.	De	miért	más	ez	az	este?	Jézus	most	máshogy	
jön,	mást	 szeretne.	Meglep	minket	 és	 elénk	 térdel.	Vállán	
törölköző,	egyik	kezében	kancsó,	a	másikban	tál.	Ránk	néz,	
a	 szemünkbe	néz	és	meg	akar	mosni	minket.	Találkozik	a	
tekintetünk	és	ebben	jó	elveszni!	De	ebbe	bele	kell	halni!	Az	
önzés	és	a	gőg	halála,	a	szeretet	diadala.	Péter	a	barátunk,	
a	társunk,	egy	közülünk,	nem	akarja	elfogadni	Jézus	aláza-

tát.	 Jézus	 az	 Istenfia	megalázza	magát,	 előttünk	 térdel,	 ez	
botrány!	Ezt	nem	lehet!	A	legnagyobb,	a	legszentebb,	a	leg-
szebb,	 a	 legfenségesebb,	 a	 legtisztább,	 a	 legdicsőségesebb	
alánk	helyezi	magát	és	megmos	bennünket,	hogy	tiszták	le-
gyünk,	szentek	legyünk,	szépek	legyünk,	méltóvá	váljunk!	
Végre	megérti	Péter,	végre	elfogadja	és	megtanulja	az	alá-
zat	erejét.	Mi	is	megtanultuk.	Az	erő	a	gyengeségben	van,	a	
megadásban	van,	megadni	magunkat	Isten	akaratának	még	
akkor	is,	ha	nem	értjük	őt.	Így	találkozik	a	tiszta	és	a	szeny-
nyes,	a	szent	és	a	bűnös.	De	lehet-e	megtisztulni	a	koszos	
pohárnak,	ha	nem	érintkezik	a	tiszta	vízzel?	Megtisztulhat-e	
a	lélek,	ha	nem	találkozik	a	tökéletes	tisztasággal?	És	hová	
lesz	ezek	után	a	bűn,	a	halál?	Eltűnik,	megsemmisül	ebben	a	
tisztaságban.	Szent	lesz	az,	aki	érti	ezt!
	 Délután	már	 Péterrel	 küzdünk	 a	Getszemáni	 –	 kertben	
Jézusért.	Ez	most	fáj,	ez	most	szétzilál,	ez	most	keserű.	El-
fogják,	megölik	majd.	 Jézusomat	elvitték,	Péterrel	vagyok	
a	 templom	előtt.	Őt	vallatják,	megütik,	hazudnak	rá,	meg-
vádolják,	hamisan	tanúskodnak	ellene,	 leköpik,	gúnyolják.	
Mária	sír,	a	Magdalai	is	ott	van.	Ők	szeretik.	Az	asszonyok,	
akik	 követik.	 Mi	 Péterrel	 vagyunk,	 a	 gyávasággal	 kevert	
szégyennel.	Milyen	rossz	keverék	ez,	mégis	milyen	embe-
ri,	milyen	ismerős.	Tagadást	szül.	Háromszori	megtagadást,	
abban,	aki	azt	mondta	„én nem tagadlak meg soha”. Most 
azt	mondja	„nem ismerem ezt az embert”. Mekkora dráma 
ez,	mert	mit	fog	ez	hozni	a	számára,	számunkra,	akik	szé-
gyenből	és	gyávaságból	megtagadtuk	őt?	Szégyent	hoz	ez,	
bizony	szégyent	és	a	gyávaság	tettét,	hogy	nem	merünk	azok	
szeme	elé	kerülni,	akiket	szeretünk.	Megérte-e	akkor?	A	ke-
gyelem	 azonban	 lehajol	 hozzánk,	 mert	 Jézus	 imádkozott	



értünk,	 hogy	 merjünk	 előbújni	 a	 rejtekből,	 a	 szégyenből.	
Menjünk	oda,	kérjünk	bocsánatot,	valljuk	meg,	amit	tettünk.	
Ne	vádoljuk	magunkat,	hanem	bánjuk	meg	őszintén,	tiszta	
szívvel.	Ha	ez	megtörténik,	akkor	képesek	leszünk	új	erőre	
kapni,	megvallani,	megvédeni	a	hitünket	és	az	egyházunkat.	
Hirdetni	 az	 igazságot.	 Képesek	 leszünk	 akár	meghalni	 az	
igazságért.
	 Jézus	 feltámadt.	 Vele	 vagyunk,	 Péterrel	 beszél.	 Jézus	
a	 három	 tagadást	 három	megvallássá	 alakítja.	Te	mindent	
tudsz	Uram,	azt	is	tudod,	hogy	szeretlek!	Ebben	maradtak.
 Az esti szentségimádás végén mi is válaszolhattunk Jé-
zus	kérdésére	személyesen,	egyenként	megvallhattuk	hitün-

ket	 az	 Oltáriszentségben	 jelenlévő	 Krisztus	 előtt.	 Ezután	
Krisztián atya megáldott minket, egyenként, személyesen. 
A	csoda	megtörtént.	Lángol	a	szívünk	és	 így	követjük	Őt.	
Telve	van	a	szívünk	az	Úr	örömével!	
	 Köszönet	 és	 hála	 Jézus	Krisztusnak,	Óra	Krisztiánnak,	
Pontyos	Ildikónak	és	mindenkinek,	aki	elfogadta	a	meghí-
vást	erre	az	útra.	Szívesen	mondanám	jövőre,	veled,	ugyan-
itt,	de	az	Isten	útjai	kifürkészhetetlenek!	(Én	azért	remélek.)	
Találkozunk	 a	Veni	Sancte	misén,	 ahol	meglepetés	 is	 lesz	
azoknak,	akik	kimaradtak	ebből	az	élményből.		

Bánhegyiné Balázs Ágnes 
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	 Szent	 Lukács	 evangéliumából	 tudjuk,	 hogy	 Jézussal	
együtt	 két	 gonosztevőt	 is	 keresztre	 feszítettek	 (Lk	 23,32).	
Ez	a	két	ember	két	teljesen	eltérő	módon	reagált	a	mellette	
kereszten	függő	Jézussal	történtekre.	A	bal	oldalon	lévő	la-
tor	csatlakozott	a	Jézust	gúnyolók	csoportjához.	Nem	tudta	
elképzelni,	hogy	a	Messiás	lehet	más,	mint	egy	mások	felett	
győzedelmes	király,	aki	könyörtelenül	igába	hajtja	ellensé-
geit.	Mivel	ez	nem	történt	meg,	a	mellette	lévő	ember	bizto-
san	csak	csaló	lehet,	nem	megváltó	-	gondolhatta.
	 A	jobb	oldalról	felfeszített	lator	azonban	felismerte	Jézus	
valódi	kilétét.	Tudta,	hogy	őt	ártatlanul	végzik	ki,	sőt,	abban	
is	szilárdan	hitt,	hogy	az	ő	királysága	egészen	más,	s	majd	
egyszer	 ez	 a	királyság	 jön	el	dicsőségben.	Meglátta,	hogy	
másként	is	lehet	győzni,	nem	fegyverekkel,	hanem	önfelál-
dozással.	S	azt	is	belátta,	hogy	ő	maga	bűnös	ember.	

				XVI.	Benedek	pápa	szerint	„a	keresztény	vallá-
sosság	történetében	az	igaz	lator	a	remény	jelké-
pe	lett	-	azé	a	vigasztaló	bizonyosságé,	hogy	Isten	
irgalma	 az	 utolsó	 pillanatban	 is	 elérhet	minket;	
hogy	 jóságát	még	 egy	 elhibázott	 élet	 után	 sem	
kell	hiába	kérnünk”.
					A	hagyomány	szerint	a	jobb	latort	Dizmásznak	
hívták,	s	Gárdonyi	Géza	egyik	írásában	is	megje-
lenik.	Az	író	képzeletében	a	gonosztevő	egyszer	
hallotta	 Jézus	 prédikációját,	 amely	 arról	 szólt,	
hogy	egy	képzeletbeli	városban,	amely	a	paradi-
csomkerthez	hasonlít,	csupa	fehér	ruhás	emberek	
élnek,	 békében,	 örömben.	 Egyikük	 azonban	 el-
csatangol	 a	 városból,	 s	 aranyat,	 kincset	 kezd	 el	

keresni,	hogy	gazdag	lehessen.	Eközben	azonban	bepiszkol-
ja	fehér	ruháját,	besározódik.	Próbálja	kimosni,	de	nem	sike-
rül	neki,	mert	a	szappan	nem	viszi	ki	a	foltot.	Ekkor	belátja	
bűnét,	keservesen	elsírja	magát	s	a	ruhára	hulló	könnyei	újra	
fehérré	 teszik	 azt.	A	 bánatkönnyekben	 tisztul	meg	 a	 ruha.	
Ezt	a	beszédet	hallva	Dizmász	is	elsírja	magát,	s	bár	elfogják	
és	kivégzik,	a	kereszten	mégis	megtisztul,	 igaz	emberként	
hal meg. 
	 Mi	is	újrakezdhetünk,	legjobb,	ha	ezt	minden	nap	meg-
tesszük.	Minden	nap	a	rosszat	őszintén	megbánva,	tiszta	lé-
lekkel	induljunk	útnak,	tenni	a	dolgunkat,	Szent	Ignác	sza-
vaival	élve	mindent	Isten	nagyobb	dicsőségére!

Bóka Balázs káplán

A latorhoz kegyes voltál, énbelém is reményt oltál
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ÜH:	Közösségetek	 számára	mi	volt	az	 elmúlt	 időszak	
legnagyobb	feladata?

SZS:	A	 2022-es	 évben	 is	 a	 nagyobb	 egyházi	 ünnepek	 al-
kalmával	(Húsvét,	Advent)	és	egyedi	kérésekre,	krízis	hely-
zetekben	 adományokat	 osztottunk	 a	 plébánia	 területén	 élő	
rászorultaknak.	Élelmiszercsomag-segélyt,	gyógyszertámo-
gatást,	 élelmiszer-utalványt,	 ruhát,	 játékot	 is	 tudtunk	 osz-
tani.	 Gyermekes	 családokat	 beiskolázási	 segéllyel,	 illetve	
nyári	 táborozás-támogatással	segítettük.	Misét	mondattunk	
a karitász csoportért és a rászorulóinkért. Rendszeresen részt 
vettünk	az	első	pénteki	szentmiséken	és	egész	napos	szent-
ségimádásokon.
 
	 A	 Híd	 Kárpátaljáért	 program	 keretében	 ügyeleti	 rend-
szerben	segítettük	a	menekülteket	segítő	pont	működését	a	
zalaegerszegi	vasútállomás	épületében.
	 A	 ZM	Civil	 Központ	 szervezettel	 karöltve,	 november-
ben	hetente	kétszer	a	Kárpátaljai	Visk	település	óvodájának	
gyűjtöttünk	és	adományokat	csomagoltunk.
 
	 A	karitász	csoporttagok	szinte	kivétel	nélkül	a	plébánia	
életét,	működését	 segítik.	A	 liturgián,	 a	 takarításban,	 a	dí-
szítésben	is	részt	vállalnak,	de	más	közösségeknek	is	tagjai	
vagyunk, például a Cursillónak és a Mária Légiónak.
Örömünkre	szolgál,	hogy	az	elmúlt	időszakban	49	felnőtt	és	
29	gyermek	számára	tudtunk	eljuttatni	támogatást.

ÜH:	 Ferenc	 pápa	 magyarországi	 látogatása	 alkal-
mával	 a	 következő	 gondolatokkal	 búcsúzott	 a	 karitatív	
szervezetek	 képviselőitől:	 „A	 tevékeny	 szeretet,	 a	 jóté-
konykodás	azt	jelenti,	hogy	van	bátorságunk	az	emberek	
szemébe	nézni!	Nem	tudsz	segíteni	a	másiknak,	ha	a	te-
kinteted	elfordítod.	A	 tevékeny	szeretet	azt	a	bátorságot	
igényli,	hogy	megérintsük	a	másikat:	nem	teheted,	hogy	
odadobsz	pár	fillért	és	nem	érinted	meg	a	másikat!	Meg	
kell	érinteni	a	másikat,	rá	kell	nézni	a	másikra!	És	így	őt	
megérintve	 és	 rátekintve	 elindulsz	 azzal	 a	 rászorulóval	
egy	úton,	egy	közös	úton,	amely	ráébreszt	arra,	hogy	te	
magad	mennyire	rászoruló	vagy,	mennyire	rászorulsz	az	
Úr	tekintetére	és	kezére.”

Van-e	olyan	 támogatott	 személy,	 család	vagy	csoport,	
akivel	személyes	kapcsolatot	tudtok	ápolni?

SZS: Ilyen szép gondolatok mellé nehéz hozzá tenni, akár 
felnőni	erre	a	szintre.	Jelenlegi	rendszerünkben	igyekeztünk	
minden támogatott családnak találni egy önkéntes patroná-
lót.	A	patronáló	az	elsődleges	kapcsolattartó.	Akár	 szemé-
lyes,	 akár	 telefonos	megkeresés	 útján	 követi	 a	 támogatott	
család	vagy	személy	aktuális	helyzetét.	Emellett	imáinkban	
hordozzuk rászoruló testvéreinket.

„Boldogok az irgalmasok, mert majd nekik is
irgalmaznak.”

Simon	Zsoltnak,	karitászcsoportunk	vezetőjének	gondolatai
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 Személy szerint én szinte minden adományozás alkal-
mával	igyekszem	rövid	beszélgetésben	a	patronáltjaim	testi,	
lelki	egészsége	felől	érdeklődni,	pár	jó	szót	szólni	hozzájuk.	
Őszintén	megvallom,	volt	 olyan,	 hogy	még	 a	kezemet	 ki-
nyújtani	is	nehéz	volt	egy	számomra	idegen,	„más”	ember-
társam	felé.	Embert	próbáló	feladat,	különösen	nekem,	erő-
sen	introvertált	személyként.	Olykor	talán	saját	árnyékomat	
ugrom	át,	de	Jézus	segítségével	kicsit	ez	is	sikerül!

ÜH:	„Könnyebb	 adni,	mint	 kapni!”	 -	Te	hogy	 tudod	
elfogadni	a	segítséget,	mit	élsz	meg	akkor,	amikor	segít-
ségre	szorulsz?	Tudnál	erre	példát	mondani?

SZS:	Én	úgy	gondolom,	és	tapasztalom,	hogy	nagyon	sok	
embernek	a	„kapni”	érzés	feldolgozása	bizony	nem	is	köny-
nyű.	Segítséget	kérni	kell	tudni	és	merni	is.

 Hálás tudok lenni, amikor a Szentlélek odavezérel egy 
segítő	embert.	Ez	előfordult	már	egy	otthoni	kertrendezésnél	
is.	De	bizony	a	karitatív	munkában	is,	mikor	úgy	tűnt,	nincs,	
aki	átvegye	az	egyházmegyei	Karitász	adományaként	beér-
kezett	krumplis	zsákokat,	végül	mégis	találtam	egy	kedves	
segítőt.
	 Volt,	hogy	kisebb	bűntudatot	is	éreztem	egy-egy	segítség	
elfogadása	során.	Mert	azt	gondoltam,	ha	jobban	szervezem,	
tervezem	a	 feladataimat,	 akkor	 nem	kell	más	 erőforrásait,	
segítségét	igénybe	vennem.
	 Megéltem	azt	is,	milyen	kiszolgáltatottan,	betegen,	moz-
gásban	erősen	korlátozva	mások	gondozására	szorulva	len-
ni.	De	egy	jó	szó,	biztatás,	közös	imádság	nagy	örömet	tud	
okozni.	Ilyenkor	érzem,	hogy	embertársaimon	keresztül	az	
Isten megérint, gondoskodik, megsegít.

Szerkesztette: Háriné Mile Mónika Mária

	 Hogyan	 működik	 az	 irgalom	 és	 a	 megbocsátás,	
amikor	zátonyra	fut	egy	házasság?	E	kettő	nem	min-
dig	jár	kéz	a	kézben.	Az	irgalmasság	testi,	és	lelki	cse-
lekedeteinek	 nem	 része	 az,	 hogy	 vizsgáljuk	 meg	 az	
alanyt,	bűnös-e,	vagy	szent…	Az	irgalmasság	gyakor-
lásánál	ez	teljesen	mindegy!	

Az	irgalom	több	mint	az,	hogy	elengedem	valakinek	az	
irántam	tanúsított	bűnét.	Jézus	mondja:	„boldogok	az	ir-
galmasok”	 ...	Azokra	 gondolt,	 akik	 enyhíteni	 próbálják	
mások	nyomorúságát,	akikben	ott	van	az	irgalom	érzése,	
majd	a	cselekedet.	Jézus	gyógyít	olyan	betegeket,	akikkel	
nem	került	szóba	a	bűn,	vagy	a	bűnbocsánat	kérdése,	és	
semmi	jelét	nem	adták	a	bűnbánatnak.	Ő	csak	megszánta	
őket	nyomorúságukban.	(…)
	Szép	 példa	 erre:	 Nagybátyám	 a	 háború	 után	 kántorta-
nítóként, és leszerelt hadnagyként nem kapott állást és 
-	 szerintem	a	könnyebb	utat	választva	 -	Németországba	
disszidált.	Feleségére		hagyta	mozgássérült	kislányát,	fiát,	
és	még	anyukáját	is,	némi	anyagi	támogatást	hazaküldve.	
Három	 évtized	 után,	 halálos	 betegen,	 egykor	 elhagyott	
feleségét	kérte	ápolójának,	aki	ezt	jó	szívvel	meg	is	tette,	
elutazva	hetekre	idegen	országba.	Az	irgalom	és	az	igaz-

ság	sem	jár	mindig	kéz	a	kézben,	de	nem	is	az	igazságosok	
kapják	meg	a	„boldogságot”,	hanem	az	irgalmasok!!!

Martonné Lakos Klára

Irgalom és megbocsátás?
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TOP 10 Keresztény popdal
1. Dolhai Attila - Camino
	 A	 2022	 júniusában	 bemutatott,	 Loyolai	 Szent	 Ignác	 életéről	
szóló	Ignác,	a	lelkek	lovagja	című	musical	egyik	betétdala.	Vizy	
Márton	és	Tóth	Dávid	Ágoston	szerzeménye	módosított	szöveg-
gel,	kibővített	előadógárdával	Krisztus	a	jövőnk	címmel	a	2023.	
évi	 budapesti	 pápalátogatás	 hivatalos	 dala	 lett.	A	musical	 többi	
dala	is	figyelemreméltó.	Profi	előadókkal	rögzítették	a	stúdiófel-
vételeket.	A	 színpadi	 előadásra	egyelőre	csak	a	miskolci	 jezsui-
ta	 gimnázium	 lelkes	fiataljainak	 részvételével	 került	 sor	 néhány	
helyszínen.	A	toplista	többi	slágeréhez	hasonlóan	meghallgatható	
a	Youtube-on.

2. Marco Frisina – Jesus Christ, You Are My Life
	 Az	1954-ben	született	olasz	katolikus	pap	2001-es	szerzemé-
nye	a	Katolikus	Ifjúsági	Világtalálkozók	himnuszává	vált,	amely	
emiatt	 gyorsan	 elterjedt	 a	 világon.	Úgy	 véli,	 hogy	 a	 jó	 zenével	
lehetőségünk	van	közvetíteni	az	evangélium	örömhírét	az	egyház-
tól	és	a	hittől	 távolabb	lévő	emberek	felé	 is.	A	szerző	Rómában	
született,	1984-ben	megalapította	a	Római	Egyházmegye	kórusát,	
amellyel	több	pápai	misén	is	fellépett.	A	bibliai	tárgyú	és	szentek	
életéről	szóló	olasz	filmek	és	sorozatok	nagy	részének	ő	szerezte	
a	zenéjét,	musicalt	írt	Dante	Isteni	színjátékéból,	és	jó	barátja	volt	
Ennio	Morriconénak.
„Jézus	Krisztus,	 te	 vagy	 az	 életem,	 alleluja!”-éneklik	 a	 dalban,	
amelyet	idén	Egerszalókon	maga	a	szerző	vezényelt.	

3. Hillary Scott - Thy will
	 A	 37	 éves	 countryénekesnő	 elvetélt,	 elveszített	 magzata	 fe-
letti	 fájdalmában	 fohászkodik	 Istenhez.	A	 dalt	 tartalmazó	 Love	
Remains	 című	 albuma	 Amerikában	 a	 hetedik	 helyig	 jutott	 a	
Billboard	200-as	lemezeladási	listán.	A	„Thy	will”	-	„Legyen	meg	
a	Te	akaratod”	című	dal	pedig	elnyerte	a	legjobb	kortárs	keresz-
tény	 dalnak	 járó	Grammy-díjat	 2016-ban.	Ahogy	 a	 tengerentúli	
keresztény	előadók	jó	része,	úgy	ő	is	a	baptisták	felekezetét	erősí-
ti,	de	mondanivalója	ökumenikus.	Reméljük,	hogy	a	jövőben	a	ka-
tolikus	szerzők	és	előadók	is	egyre	nagyobb	számban	jelentetnek	
meg	fiataloknak	szánt	fontos	saját	dalokat.

4. Hillsong United - Oceans 
	 Az	1998-ban	alakult	Hillsong	United	egy	ausztrál	keresztény	
rock	zenekar,	ami	az	ausztráliai	pünkösdi	Hillsong	Gyülekezethez	
tartozik.	A	 zenekar	 jelenlegi	 frontembere,	 énekese	Taya	 Smith-
Gaukrodger	,	akihez	a	zenekar	történelmének	legnépszerűbb	da-
lai	 (Oceans;	Still;	Amazing	Grace)	 is	köthetőek.	Ars	poeticájuk,	
hogy	dalaik	által	közel	kerüljenek	a	hallgatók	Istenhez.	Fellépései	
szorosan	kapcsolódnak	az	igehirdetésekhez.		A	2013-as	„Oceans”	
című	dalukat	magyarul	többen	is	éneklik	„Meghívtál,	hogy	vízre	
lépjek”	címmel.

5. Matt Redman - 10000 Reasons 
	 Az	 először	 a	 „Blessed	 be	 your	 name”	 (Áldott	 legyen	 a	 Te	
neved)	című	számával	ismertséget	szerző,	ötvenedik	életévét	ta-
posó	 anglikán	 angol	 dalszerző-előadó,	 aki	 hétévesen	 elvesztette	
az	 édesapját,	 2012-ben	két	Grammy-díjat	 is	bezsebelt	 e	daláért.	
Tízezer	okot	ismer	az	Úr	dicsőítésére,	de	persze	nem	sorolja	fel	
az	összeset.	A	magyar	változatot	Csiszér	László	énekli:	Lelkem,	
áldd	az	Urat!	Míg	Matt	Redman	New	Yorkban	a	Times	Square-

en	is	élőben	énekelhette	e	dalt,	addig	Budapesten	Ferenc	pápa	a	
magyar	változatot	hallhatta	sokezer	fiatal	társaságban.	Azt	üzeni,	
hogy	soha	nem	fogyhatunk	ki	az	okokból	Isten	imádására	és	di-
cséretére.	A	refrén	a	105.	zsoltárra	utal:	„Áldjad,	lelkem,	az	Urat,	
és	egész	bensőm	dicsérje	szent	nevét!	Áldjad,	lelkem,	az	Urat,	és	
ne	feledd,	mennyi	jót	tett	veled!”
 
6. Lauren Daigle - You say
	 Az	 1991-es	 születésű	 énekesnő	 2018-as,	 szintén	 Grammy-
díjas	 felvétele	 az	 amerikai	 rádiók	 játszási	 listájára	 is	 felkerült.	
Hitet	vall	Isten	mellett,	aki	megerősíti	őt:	„erős	vagyok,	akkor	is,	
amikor	gyengének	érzem	magam.”	(II.	Kor	12,9)

7. Rich Mullins - Awesome God
	 Az	1997-ben,	42	évesen	autóbalesetben	elhunyt	előadó	1988-
ban	mutatta	be	a	félelmetes	Istenről	szóló,	bibliai	ihletésű	számát,	
amelyet	azóta	rengetegen	feldolgoztak,	még	swing	és	heavy	metal	
stílusban	 is.	A	kvéker	gyökerekkel	 rendelkező,	majd	a	metodis-
ták	között	éneklő	előadó,	halála	előtt	katolizált.	Utolsó	éveiben	a	
navajo	indiánok	rezervátumában	tanított	zenét.	Legsikeresebb	da-
láról	azt	nyilatkozta,	hogy	ez	az	egyik	legrosszabbul	megírt	dala.	
(Magyarul	Csiszér	László	előadásában:	Dicső,	fenséges)

8. Chris Tomlin - Our God 
	 A	tizenegyszeres	Grammy-díjas,	texasi	előadó	2011-es	slágere	
szerint	a	mi	Istenünk	nagyobb,	erősebb,	hatalmasabb	minden	más-
nál.	Az	51	éves	pszichológus	végzettségű	Chris	Tomlin	14	éves	
korától	 ír	 dicsőítő	 dalokat.	A	magyar	 változatot	 Csiszér	 László	
énekli	Nincs	más	Isten	címmel.
 
9. Pintér Béla - Gyere el a jászolhoz
	 Az	egyik	legsikeresebb	hazai	keresztény	énekes	saját	szerze-
ménye	igazi	fülbemászó	és	szívmelengető	karácsonyi	dal.	Pintér	
Béla	felekezettől	függetlenül	lép	fel	keresztény	rendezvényeken,	
ő	maga	a	Debreceni	Szabadkeresztyén	Gyülekezet	tagja.	Az	angol	
nyelvű	dalok	magyarosításai	mellett	bátran	próbálkozik	saját	szer-
zeményekkel	is	(Lásd	még:	Hazamegy	a	vándor	című	dal)

10.  Sinach – Waymaker
	 Eredetileg	egy	Sinach	nevű	nigériai	énekesnő	írta	és	adta	elő	
2015-ben.	 	Az	anyanyelvén,	 igbo	nyelven	elhangzó	verzió	is	el-
érhető	a	világhálón.	Azóta	több,	mint	50	nyelvre	fordították	le,	és	
rengetegen	dolgozták	fel	szerte	a	világon.	A	dal	címe	(magyarul:	
útcsináló)	Izajás	könyvének	soraira	utal:	„Én	vagyok	az	Úr,	a	 ti	
Szentetek;	Izrael	Teremtője,	a	ti	Királyotok.	Ezt	mondja	az	Úr,	aki	
utat	csinált	egykor	a	tengeren	át,	és	ösvényt	a	nagy	vizekben.”	
 
+1

My God is So Big 
	 Magyarul:	„Az	én	Istenem,	erős	hatalmas	Isten…”	A	gyerek-
dal	eredeti	előadója	egy	tök	volt,	azaz	egy	Mr.	Lunt	nevű	tökfor-
májú	 animált	figura,	 aki	 a	 	Bob	&	Larry	vasárnap	 reggeli	 dalai	
című	amerikai	gyerekműsornak	volt	a	szereplője.	Tökjó!

Sipos János
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Kedves Barátunk!
	 Szeretettel	 invitálunk	 sorainkba,	 hogy	 gyalogosan	
együtt	 zarándokoljunk	 Zalaegerszegről	 Sümegre,	 a	 Fáj-
dalmas	Szűzanya	búcsújára.	Útközben	 imádkozunk,	éne-
kelünk,	beszélgetünk	az	érzéseinkről,	szándékainkról,	fel-
ajánlásainkról.	 Meghallgatjuk	 egymást.	 Ha	 úgy	 adódik,	
akkor	csak	hosszan,	csendben	gyalogolunk	és	szemlélődve	
csodáljuk	a	szelíd	hajlású	zalai	dombokat.	Sümegen	a	bú-
csú	különleges	 légköre	 is	 sok	 lehetőséget	adhat	az	Úrral	
való	találkozásra.

Tervezett program:
15-én pénteken
14.00	Gyülekező	a	Kertvárosi	templomban
14.15	A	zarándokkereszt	és	a	zarándokok	megáldása	után	
útra	kelünk	(távolság	3	km)
15.00	Tovább-indulás	a	Nagytemplomtól	(távolság	12	km)
19.00	Érkezés	Nemesapátiba,	elfoglaljuk	szállásunkat	az	
iskola	tornatermében
(Matracot kapunk, csak hálózsákot kell hozni, a szállás 
díja	kb.	2.000	Ft/fő)
19.30	Szentmise	a	nemesapáti	Szent	Miklós	templomban

17-én szombaton
7.00	Tovább-indulás	gyalogosan	(távolság	30	km)
18.30	Érkezés	Sümegcsehibe
(Szállásunk	 a	 kultúrházban	 lesz,	 ahol	 2	 db	 4	 ágyas,	 zu-
hanyzós	szoba	van.	Akinek	 itt	nem	jut	hely,	az	a	kultúr-

teremben,	matracon	tud	aludni.	Matracot	kapunk,	nekünk	
csak	hálózsákot	kell	vinnünk.	A	sümegcsehi	szállás	ára	kb.	
3000.-	Ft/fő)
19.00	Szentmise	a	Boldog	John	Henry	Newman	templom-
ban

18-án vasárnap
7.00	Továbbindulás	Sümegcsehiből	a	hozzánk	csatlakozó	
falubeli	hívekkel	együtt	(távolság	7	km)
9.00	Érkezés	Sümegre,	köszöntjük	a	Szűzanyát	a	ferences	
kegytemplomban
10.00	Ünnepi	szentmise	a	templom	előtt,	majd	körmenet	
a	városban
13.44	vagy	14.45	Autóbusszal	visszaindulás
15.10	vagy	16.00	Megérkezés	Zalaegerszegre

	 Az	út	70	%-a	erdőkön,	mezőkön	át	halad,	 a	 többi	 sza-
kaszt	gyenge	forgalmú	aszfaltúton	kell	megtennünk.
	 A	táv	teljesítése	jó	állóképességet,	kitartást	igényel.	Kér-
jük,	hogy	a	jelentkezők	ezt	okvetlenül	fontolják	meg.	Nél-
külözhetetlen	a	túracipő	vagy	erős	félcipő	viselete	és	réteges	
öltözet,	 kalap	 (sapka)	 és	 esőkabát	 is	 szükséges.	Esőben	 is	
útnak	 indulunk.	 Elemózsiánkat	 a	 batyunkból	 fogyasztjuk,	
vásárlási	 lehetőséggel	 nem	 számolunk.	Kulacsunkat	 a	 fal-
vak	kútjainál	tudjuk	friss	vízzel	feltölteni.

 Jelentkezés és	bővebb	felvilágosítás	szeptember	8-ig	a	
zeg3@martinus.hu	címen	vagy	a	92/320-626-os	telefonon.	
Szeretettel	várunk	minden	vállalkozó	kedvű	testvért!

Imaszövetség – Papszentelés – Újmise
	 Évekkel	 ezelőtt	 több	 testvérrel	 együtt	 meghívást	
kaptunk	püspök	atyától	a	Brenner	János	Imaszövet-
ség	tagjai	sorába.
	 Az	Imaszövetség	 tagjának	önkéntes	vállalása,	hogy	na-
ponta	elmond	egy	tized	rózsafüzér	imát	új	papi	hivatásokért.	
Talán	ennek	a	sok-sok	éven	át	elmondott	rózsafüzér-tizedek-
nek	is	köszönhető	a	nagy	ajándék,	hogy	ebben	az	esztendő-
ben	Dr.	Székely	János	püspök	úr	négy	fiatal	papot	szentelt,	
köztük	Vigh	Balázst,	a	Mária	Magdolna	Plébánia	jelöltjét.
	 Püspök	úr	papszentelésre	hívó	levelét	idézem:	„Az	idei	

év	kegyelmi	időszak	egyházmegyénk	életében:	hosszú	évek	
óta	nem	volt	ennyi	diakónus-	és	papszentelés,	mint	az	idén.	
A	négy	fiatal	papszentelése	előtt	nagycsütörtökön	négy	pap-
növendék	részesült	a	diakónusszentelésben,	a	pünkösd	utáni	
hétfőn	pedig	négy	nős	férfit	szenteltek	állandó	diakónussá.”	
	 Az	 ünnepélyes	 papszentelés	 Szombathelyen	 a	 székes-
egyházban	június	17-én	a	10	órai	szentmisével	kezdődött.
	 Zalaegerszegről	külön	busz	is	indult,	de	többen	egyéni-
leg	érkeztek.	Az	ünnepi	díszbe	öltözött	székesegyházban	a	
családtagok,	rokonok,	barátok	várták	a	szentmise	kezdetét.
A	püspök	atyák	és	az	asszisztencia	bevonulása,	valamint		a	

XVIII. gyalogos zarándoklat
Sümegre a Fájdalmas Szűzanya

búcsújára
2023. szeptember 15-17-én

„A zarándoklat egzisztenciális imádság.”
(Barsi Balázs)
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Jubiláns házasok hálaadó szentmiséje a
szombathelyi székesegyházban

	 Már	több	mint	egy	évtizede	rendezi	meg	a	Szombathelyi	
Egyházmegye	a	jubiláns	házaspárok	találkozóját.

	 Ebben	az	évben	június	24-én	került	sor	a	hálaadó	szent-
misére	Szombathelyen,	a	székesegyházban.
	 A	házasságkötés	5.	évétől	kezdődően	egészen	a	65.	évig	
bezárólag	nagyon	sok:	350	házaspár,	és	családja	jött	el	hálát	
adni	a	Jóistennek	az	együtt	töltött	közös	évekért.
	 A	szentmise	kezdetén	elsőként	Dr.	Székely	János	püspök	
úr	köszöntötte	a	megjelenteket,	majd	a	jubiláns	házaspárok	
közösen,	kéz	a	kézben,	meghatódva,	könnyeiket	törölve	erő-
sítették	meg	házassági	ígéretüket.
	 A	szentbeszédet	Fekete	Szabolcs	segédpüspök	úrtól	hal-
lottuk,	aki	gondolatait	három,	fából	készült	tárgy	köré	épí-
tette	fel,	mondván,	hogy	otthonainkban	legyen	kereszt,	böl-
cső	(kiságy),	és	családi	asztal.
	 A	kereszt,	amire	a	fiatal	házaspárok	a	házassági	esküjü-
ket	tették,	legyen	szobájukban	a	falon,	a	fekhelyük	felett.	A	
kereszt,	amelynek	az	az	üzenete,	hogy	nem	mindig	könnyű	

szeretni a másikat, de ha nehéz, akkor is ki kell mellette tar-
tani,	jóban	és	rosszban	is.
	 A	bölcső,	vagy	a	kiságy	a	gyermekáldást	jelenti	a	csalá-
dok számára.
	 A	 családi	 asztalra	 pedig	 azért	 van	 szükség,	mert	 ez	 ad	
rendet	a	családnak.	Szolgáljon	a	közös	étkezésekhez,	a	meg-
hitt	 beszélgetésekhez,	 a	 hálaadó	 közös	 imákhoz.	 Ezek	 se-
gítenek	a	 terhek	hordozásában,	az	örömök	megélésében,	a	
családi	közösség	kialakításában.
	 A	szentmise	folytatásaként	 felolvasták	a	 jubiláns	férjek	
és	feleségek	nevét,	ezt	követően	lehetett	átvenni	a	jubileumi	
emléklapokat az atyáktól.
 A záróáldás után kulturális programon vehettek részt a 
jelenlévők.
 Dicséret illeti a szentmisén szolgáló atyák mellett a szer-
vezőket,	rendezőket,	mert	nekik	volt	köszönhető	az	ünnep-
ség	zökkenőmentes	lebonyolítása.

Bangó házaspár

„Addig megmarad a hit, a remény
 és a szeretet, de közülük a
legnagyobb a szeretet.”
                  (1Kor 13,15)

négy	fiatal	papjelölt	bemutatása	után	Székely	püspök	úr	 a	
papi	hivatás	fontosságáról	és	annak	nehézségeiről	beszélt.	A	
személyes	megszólítások	mellett	egyfajta	útravalóként	adott	
megszívlelendő	 tanácsokat	 a	 papi	 szolgálat	 kiteljesedésé-
hez.	Kérte	a	jelölteket,	hogy	legyenek	szolgálatkész	papok,	
az	 imádság	emberei,	 legyenek	hűségesek	és	 testvérei	min-
denkinek.	Papnak	lenni	hatalmas	ajándék	és	megtiszteltetés,	
mondta	a	püspök	úr.
	 Végül	Szűz	Mária	Szeplőtelen	Szívére	bízta	a	fiatal	 je-
lölteket.	Példakánt	állította	eléjük	Szent	Márton	és	Boldog	
Brenner	János	életét.
	 A	szertartás	folytatásaként	elhangzottak	az	ígérettételek	a	
jelöltek	részéről,	majd	ezt	követte	a	papszentelés,	és	a	„beöl-
töztetés”.
	 A	szentmise	a	négy	fiatal	atya	közös	újmisés	áldásával	ért	
véget.
	 Csaknem	két	héttel	a	szép	esemény	után,	Vigh	Balázs,	a	
Mária	Magdolna	Plébánia	áldozópapja	június	30-án	este	17	
órakor	mutatta	be	újmiséjét	a	Nagytemplomban,	ahol	a	pa-
dokban	ülő	hívek	sokasága	várta.	Az	egyházmegye	papsága	
mellett	megtisztelte	jelenlétével	Dr.	Pápai	Lajos	nyugalma-

zott	győri	megyéspüspök,	aki	pár	nappal	ezelőtt,	június	25-
én	mutatta	be	gyémántmiséjét	a	Győri	Nagyboldogasszony	
Székesegyházban,	pappá	szentelésének	60	évfordulóján.
	 Stróber	László	apátplébános	úr	köszöntötte	elsőként	Ba-
lázs	atyát.	Köszönetét	fejezte	ki	az	új	atyáért,	hiszen	minden	
pap	az	ég	ajándéka.	Emlékeztette	Balázs	atyát,	hogy	papnak	
lenni	azt	jelenti,	hogy	minden	nap	ki	kell	mondania	az	igent	
a	 hivatására,	 Krisztus	 követésére.	 Az	 újmise	 szónokának	
Méry	László	győri	egyházmegyés	papot,	régi	barátját	kérte	
fel	Balázs	atya.	Ő	a	következő	gondolatokkal	buzdította	ba-
rátját:	„Amikor	a	püspök	atya	a	fejedre	tette	a	kezét	és	hívta	
a Szentlelket, az életed örökre megváltozott. … A sötétség 
és	a	szükség	pillanataiban	fordulj	Jézushoz.	…	Azért	add	az	
életedet,	hogy	ez	embereket	az	üdvösségre	vezesd…”
	 Az	újmisés	atyát	köszöntötték	a	plébánia	hívő	közössége	
nevében,	majd	Balázs	atya	mondott	köszönetet	mindazok-
nak,	akik	élete	során	segítették.	A	szentmise	újmisés	áldás-
sal zárult.

Bangó Józsefné
Szent Anna Cursillo csoport
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Celldömölkön táboroztunk
	 Idén	 júliusban	 is	megrendezésre	 került	 a	már	hagyo-
mányosnak	mondható	hittantábor	Celldömölkön.
	 Az	Ady	Endre	Általános	Iskola	9	–	14	éves	diákjai	vettek	
részt	a	tartalmas,	lelki	töltődésben	gazdag	6	napon.	Első	nap	
a	Ság	–	hegyet	lehetett	megmászni,	akinek	volt	kedve	hozzá.	
Bő	4	óra	alatt	értek	vissza	az	ifjak,	fáradtan,	éhesen,	de	tele	
élménnyel.	Aztán	 az	 elmaradhatatlan	 strandolást	 épségben	
túléltük,	hazafelé	nótaszóval	jött	népes	kis	csapatunk.	Talán	
a	legnagyobb	sikere	a	tábortűz	mellett	a	városi	feladatoknak	
volt.	5	állomást	 állítottunk	 fel	város	 szerte,	melyben	kvíz,	
ügyességi	és	egyéb	próbatételek	szerepeltek.	Aláírást	is	kel-
lett	gyűjteni	a	helyiektől,	üzletekből,	cukrászdákból…	Na-
gyon	élvezték	a	táborozók	és	a	celldömölki	lakosság	is.	Kéz-
műves	délután	keretében	szebbnél	szebb	gyöngyöket	fűztek	
a	diákok.	Varrtak,	 fonalat	 fontak,	 ragasztottak	és	 sorolhat-
nánk,	mi	mindenben	jeleskedtek	a	gyerekek.	Délelőttönként	
szentmisén	 vettünk	 részt	Nagy	Tamás	 atya	 celebrálásával,	
csoportvezetőink	pedig	csoport	foglalkozásokon	bővítették	
a	résztvevők	ismereteit.	A	csütörtöki	szentségimádás	idén	is	
táborunk	csúcspontja	volt.	Ki	némán,	ki	hangosan	szólította	
meg	Jézust,	de	az	apró	szemek	nem	maradtak	szárazon.	Bí-
zom	benne,	hogy	ez	az	Isten	–	élmény	sokáig	elkíséri	gyer-
mekeinket. 

	 Hálás	szívvel	köszönöm	Stróber	László	apát	úr,	a	mindig	
lelkes	Szülők,	Nagyszülők	támogatását	és	a	Csoportvezetők,	
Konyhások	munkáját.	Nélkülük	nem	sikerülhetett	volna…	
	 Jó	 szívvel	őrzöm	ezt	 a	pár	napot	 emlékeimben	és	nem	
felejtem,	hogy	volt	egyszer	egy	hittantábor,	Celldömölkön,	
2023	–	ban.

Írta: Miszoriné Mocsári Mariann

A zalabesenyői ikonkereszt állításának története
A	kezdetekről

	 2019-ben	 Kocsis	 Fülöp	 érsek-met-
ropolita	 megalapította	 a	 Szombathelyi	
Görögkatolikus	 Szervezőlelkészséget	 a	
Nyugat-Magyarországon	 élő	 görög	 ka-
tolikusok pasztorális ellátására. Harmad-
magammal elmentem a Szent Liturgiára, 
Szombathelyre,	ahol	felolvasták	az	alapító	
bullát.	Fülöp	érsek	atya	Elek	Antalt	nevez-
te	 ki	 szervezőlelkésznek,	 aki	 Sopronban	
él,	és	havonta	4	alkalommal	jön	Zalaeger-
szegre.	Már	 ebben	 az	 évben	 elkezdődtek	
a görög katolikus szertartások, eleinte a 
besenyői	Szent	Anna	római	katolikus	templomban.	Később	
az	 önkormányzat	 által	 felújított	Alexandriai	 Szent	Katalin	
templomot	kaptuk	meg	használatba,	ahol	maroknyi	közös-
ségünk	meg	tudja	élni	a	hitét.
 
Napjainkban

 Két éve határoztuk el, hogy a templomhoz közel közössé-
gi	célokra	megvásárolunk	egy	telket.	Egy	évvel	ezelőtt	egy	
körmendi	görög	katolikus	testvértől	kaptunk	adományt	egy	
4	méter	magas	kereszt	felállításához.	A	közösség	hálásan	fo-
gadta	a	felajánlást,	a	kereszt	helyét	a	telek	keleti	oldalán,	a	

74-es	főúttal	párhuzamosan	jelöltük	ki.	Az	
ikonkeresztet	 Kocsis	 Fülöp	 érsek	 metro-
polita	2023.	július	11-én	a	17	órai	vecser-
nye	után	áldotta	meg	Isten	dicsőségére	és	
mindannyiunk	 örömére.	A	 kereszt	 hitünk	
jelképe,	valakinek	a	botlás	sziklája	és	má-
soknak	a	kegyelem	forrása.	Az	érsek	atya	a	
vecsernyén	a	következő	történettel	tanított	
minket:	„Gyökössy	Bandi	bácsi	kezdő	lel-
készként egy nehéz zsáknyi adományt vitt 
vidékre a szegényeknek. Találkozott egy 
paraszt	 bácsival,	 aki	 azt	 tanácsolta	 neki,	
hogy	a	zsákot	vegye	fel	a	vállára,	mert	úgy	
sokkal	könnyebb	cipelni.	Mi	keresztények	

is,	ha	gondjainkkal	Krisztushoz	fordulunk,	Ő	segít	nekünk	
vinni a terheinket, mint egy vállra vett zsákot. Mert a meg-
osztott	öröm	dupla	öröm,	de	a	megosztott	teher	fél	teher.”
	 4	 éve,	 Zalabesenyőben	 havonta	 két	 szombaton	 és	 két	
szerdán van görögkatolikus Szent Liturgia, ahova minden 
testvérünket	szeretettel	várjuk.	
	 (A	szombathelyigorogkatolikus.hu	internetes	oldalon	ta-
lálhatnak	mindig	megújuló	információkat.)

Dicsőség	Jézus	Krisztusnak!

Molnár Lajos
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Ünnepi Harangszó
A	zalaegerszegi	Mária	Magdolna	Egyházközség

kéthavonta	megjelenő	tájékoztató	lapja.

Szerkeszti: 
Tájékoztatási	Munkacsoport

E-mail:	harangszozeg@gmail.com

Felelős kiadó: 
Stróber	László

Szerkesztőség	és	a	kiadó	címe:
8901	Zalaegerszeg,	Balatoni	u.	1.	Pf.:	91
Telefon:	(92)	599-230,	Fax:	599-231

www.mariamagdolna.hu
E-mail:	mariamagdolna.zeg@gmail.com

Nyomda: 
Gura	Nyomda	Kft.	–	Zalaegerszeg

Az	újságban	megjelenő	írások	és	a	hozzájuk	kapcsolódó
fényképek	tartalmáért	kizárólag	azok	szerzői	felelnek.

Keresztelés

Anyakönyvi hírek
2023.	júniustól-augusztusig

Illés Lili
Marton	Noah	Márk
Földszin	Bence
Földszin	Fanni
Szilágyi Sára Dalma
Forgács	Hanna
Adorján	Alina	Anna
Dancs	Verona
Hóbor	Záven

Tóth	Benett	József
Nemes	Dávid
Tóth	Bella	Zoé
Gerencsér Kinga
Kiricsi	Kira	Maja
Magas	Blanka
Farkas	Luciano	Selin
Horváth	Medox	Ferenc

Házasságkötés
Kultsár Márk Zoltán és Koronczi Kitti
Madarász	Máté	Mikén	és	Juni	Bettina
Horváth	Csaba	és	Molnár	Beáta
Kukucska	Ferenc	és	Hajba	Zsófia	Blanka
Simon	Ádám	és	Péntek	Bianka
Kőpataki	Balázs	és	Milics	Veronika
Németh	Benjámin	és	Szőke	Bianka	Karolina

Jókívánságainkat	fejezzük	ki	a	pároknak,	a	kölcsönös
szeretetben	szentelődjenek	meg	házasságukban!

Köszöntjük	a	Katolikus	Egyház	és
egyházközségünk	legifjabb	tagját!

Isten	éltesse	sokáig!	

Temetés

Szekeres	Tibor	(1939)
özv.	Mészáros	Józsefné	sz.	Sáfár	Teréz	(1940)
özv.	Peszleg	Istvánné	sz.	Kovács	Éva	(1939)
özv.	Becs	Kornélné	sz.	Németh	Erzsébet	(1939)
özv.	Fercsák	Istvánné	sz.	Borosán	Ilona	(1933)
özv.	Halász	Istvánné	sz.	Antal	Hermina	(1932)
özv.	Tóth	Lászlóné	sz.	Szabó	Edit	(1933)
özv.	Gazdag	Tiborné	sz.	Tóth	Terézia	(1937)
Horváth	Erzsébet	(1933)
özv. Siraki Sándorné sz. Keresztes Mária Anna Marianna 
(1954)
özv.	Bertók	Józsefné	sz.	Kis	Ilona	(1936)
özv.	Srágli	Zoltán	Lajosné	sz.	Könczöl	Gizella	(1956)
Kis	Pál	(1933)
özv.	Pál	Miklósné	sz.	Cziráki	Emília	(1940)
dr.	Villányi	Antal	(1939)
Dezső	Tibor	Imréné	sz.	Oláh	Erzsébet	(1960)
Zsuppán	Miklós	(1939)
Faragó	Mária	(1954)

Adj	Uram,	örök	nyugodalmat	nekik!


